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                                                    ABSTRACT 
 

Retrenchment has been used interchangeably with terms such as lay-off, redundancy, 

voluntary separation scheme, downsizing, and resizing, among others. By whatever name 

one may call it, it is finally parting with workers, most of whom are competent and would 

have continued contributing to the organisation. Retrenchment can happen for various 

reasons, from an economic slowdown to reorganisation and restructuring of a company. 

A retrenched worker, who may have given years of unrelenting service to a company, is 

therefore deprived of his security of tenure which has been equated to ‘property right’. 

The possible negative outcome he could face on immediate termination includes 

depression and family pressures that would arise due to the loss of income, among others.  

 

In West Malaysia, the existing law on retrenchment does not regulate a vast majority of 

workers under a contract of service. The situation in Sabah and Sarawak is even more 

disturbing given the fact that there is no law on retrenchment. Thus, in a genuine 

retrenchment exercise, the retrenched workers are left at the will and fancies of the 

employer as to retrenchment procedures and compensation, unless they are unionised, in 

which case the union may bargain for their rights.  

 

The thesis will therefore discuss and analyse the law on retrenchment from Chapter 2 to 

6, of which will include an acceptable definition of retrenchment to evade the existing 

ambiguity. Chapter 7 will survey the opinions of various parties involved to substantiate 

the argument for reforms and uniformity of laws on retrenchment. It will further highlight 

the ‘battle’ between the employees’ and employers’ unions for the establishment of the 

National Retrenchment Scheme. Chapter 8 will attempt to impress on how Islamic 

principals should be moulded into the existing system for the achievement of industrial 

harmony. Finally, Chapter 9 concludes the research by giving some relevant 

recommendations.  
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 ملخص البحث
 

التسريح المؤقت، مشروع : إن مصطلح التسريح استعمل بعدة معان منها
. الفصل المقصود، تخفيض الحجم، إعادة الصياغة، ومصطلحات أخرى

وسواء أطلقنا عليه أيا من هذه التسميات فإنه يعني تسريح العمال، والذين 
اء على مساهماتهم يعد أغلبهم من العمال الأكفاء والذين كان بإمكانهم الإبق

وتعود ظاهرة تسريح العمال إلى أسباب متعددة تتنوع بين . بالنسبة للمنظمة
وبسبب ذلك فإن العامل المسرح . الهبوط الاقتصادي إلى إعادة تنظيم الشركة

والذي قضى سنوات من حياته في خدمة متواصلة للشركة، يجد نفسه 
ومن .  حقوقه الأساسيةمحروما من الاستقرار الوظيفي والذي يعتبر من

الانهيار : النتائج السلبية التي يمكنه مواجهتها نتيجة التوقيف الفوري
العصبي، والضغوط العائلية التي سوف تكون بسبب فقدان مصدر الدخل، 

 .ومشاكل أخرى
القانون المعمول به في ماليزيا الغربية والمتعلق بالتسريح لا يغطي عددا 

أما الحالة في .  تشغيلهم عن طريق عقود الاستخدامكبيرا من العمال الذين تم
صباح فتدعو إلى القلق أكثر خاصة إذا علمنا أنه لا يوجد أي قانون خاص 

وهكذا فإنه في حالة حدوث حالة تسريح يصبح العمال . بتسريح العمال
المسرحون تحت رغبة ونزوات المشغلين فيما يخص طريقة التسريح وقيمة 

حالة توحد العمال، حيث يمكنهم من خلال ذلك المطالبة التعويضات، إلا في 
 .بحقوقهم

بناءا على ذلك فإن هذه الدراسة سوف تناقش وتحلل قانون التسريح من 
الفصل الثاني إلى السادس، والذي سوف يتضمن تعريفا ملائما للتسريح 

 .وذلك لتفادي الغموض الموجود حاليا
ع لرأي الأطراف المختلفة المعنية أما الفصل السابع فسوف يتعرض لاستطلا

كما سوف تلقي . بمسألة تسويغ إعادة النظر في قانون التسريح وتوحيده
القائمة بين جمعيات العمال والمستخدمين والمتعلقة " المعركة"النظر على 

أما الفصل الثامن فسوف يركز على أهمية . بالمشروع الوطني للتسريح
م المعمول به حاليا لتحقيق التناغم والتلائم إدراج القيم الإسلامية في النظا

ختاما سوف يمثل الفصل التاسع خاتمة البحث . ضمن القطاع الإقتصادي
 .  ويحتوي على توصيات لها صلة بالموضوع
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